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Ivókúra - rák ellen 
Dr. Somlyai Gábor és a Vitaqua 
• ön a közelmúltban meg-
rendezett III. Nemzetközi 
Természetgyógyászati 
Konferencián számolt be a 
csökkentett deutériumtar-
talmú víz daganatos sejt-
osztódást megállító, illetve 
megelőző hatásáról. Tudo-
mányos folyóiratban pub-
likálta már kutatási ered-
ményeit? 
- Hogyne. Az Európai Bio-

kémiai Társaság lapjában. Az 
e redményeke l ö s s z e f o g l a l ó 
dolgozat a FEBS Letters 317-
es kötetének elsó négy oldalán 
olvasható. Elfogadott szaba-
dalmunk van csökkentett deu-
tériumtartalmú vizalapú készít-
mények előállí tására, amely 
daganatos betegségek megelő-
zésérc és gyógyítására alkal-
mas - Magyarországon ktvül 
Franciaországban, Belgiumban 
és Luxemburgban. További 20 
országban folyamatban van a 
szabadalmaztatás! eljárás. 

• ön felfedezte a rák ellen-
szerét? 
- Nem. Nyilván tudja, mi-

lyen hosszadalmas, kl inikai 
kipróbálást követő hatósági 
engedé lyez te tés i p rocedúra 
szükséges bármilyen szemek a 
gyógyászati alkalmazásához. 
Az engedélyez te tés i e l j á rás 
folyamatban van. Egyelőre a 

• Ötven évvel ezelőtt a Győr 
mel le t t i Abda ha tá rában a 
foglyokat kisérő keretlegények 
agyonlőtték Radnóti Miklóst. 
A f i a t a lon e lhunyt kö l tő 
többféle szépirodalmi műfajjal 
foglalkozot t élete során: (rt 
számtalan verset, novellákat, 
t anu lmányoka t . . . , fo rd í to t t 
Verg i l ius t , La Fon ta ine - t , 
Apollinairc-t... Mesét viszont 
csak egye t len egyet írt. A 
„Mese a szomorú f ű z f á r ó l " 
című alkotásának ajánlásában 
ez áll: „Tomori Violának, 
szeretettel". 

A szépnevú Tomori Viola 
ma is él. A nyo lcvanhárom 
esztendős, kolozsvári születésű 
és rendkfvűli vitalitású hölgy 
Szeged be lvárosában lakik. 
Viola nénivel Radnóti halálá-
nak évfordulója kapcsán be-
szélgettünk. 

• Hogyan ismerkedett meg 
Radnóti Miklóssal? 
- 1929-ben iratkoztam be a 

szegedi Ferenc József Tudo-
mányegyetemre és a falukutató 
Bethlen Gábor körbe, melynek 
akkoriban Buday György volt 
a diákelnöke. A körbe - mely-
ben sohasem néztük, ki hová 
való, s milyen vallású - zöm-
mel erdélyi származású refor-
mátusok j á r t ak . Miki - aki 
1930-ban került az. egyetemre 
- váradi kapcso la ta i miat t , 
ugyanúgy „ g y ü t t m e n t n e k " 
számított Szegeden, mint mi. 
É d e s a n y á m m a l meg tö r t én t 
például, hogy nem szolgálták 
ki a piacon, mert, erdélyiesen, 
muroknak mond ta a sárga-
répát. Közölték vele az eladók, 
hogy „ g y ü t t m e n t n e k " nem 
adnak el á ru t , még pénzér t 
sem. A körünkből - melynek 
magját Buday György. Ortutay 
Gyula, Gáspár Zoli. Hont Feri, 
Reitzer Béla és Árvay Erzsike 
alkotta - egyesek idővel ki-
koptak, majd újak csatlakoz-
tak, de Miki azon kevés ember 
közé tartozott, akikkel szavak 
nélkül is összetartozónak érez-
tük magunkat. 

• Radnóti Miklós is rend-
szeresen járt a Szeged kör-
nyéki településekre? 
- Igen. Miki szívesen barát-

kozott Árvay Erzsikével és ve-
lem, akik Tápéra jár tunk is-
merkedni, gyűjteni, előadáso-
kat tartani. Többször elkísért 

csökkentett deutéríumtartalmú 
víz próbagyártásán vagyunk 
túl, két budapesti gyógyszer-
tárban árusítják a Vitaqua név-
re keresztel t szert . Ennek a 
d e u t é r i u m t a r t a l m a kevéssé 
csökkentett, különösebb kor-
látozás nélkül ajánljuk minden-
kinek, hiszen az elvégzett vizs-
gálatok szerint semmilyen ká-
ros mellékhatása nincs. Meg-
előzés céljából fogyaszthatják 
egészséges emberek, főként 40 
év fe l e t t i ek , d o h á n y o s o k , 
s zennyeze t t l evegő jű te le -
pülések lakói . A más ika t , 
amelyben erősebben csökken-
tet tük a deu té r iumkoncen t -
rációt, majd orvosok adhatják 
dagana tos be tegeknek - ha 
egyszer sikerül megszereznünk 
a hatósági engedélyeket. 

• Megfelel a valóságnak, 
hogy ön előtt senkinek 
nem jutott eszébe megvizs-
gálni a vfz deutériumtar-
talmának hatását az élet-
folyamatokra ? 
- Ez így nem pon tos . A 

csökkentett deutériumtartalom 
hatását nem vizsgálta senki. 
Könyvtárnyi a szakirodalma az 
úgynevezett nehézvíz, a termé-
szetesnél nagyobb deutérium-
koncen t r ác ió jú víz. é le t tani 
folyamatokra gyakorolt hatá-
sának. De az el lenkezőjével 

nem foglalkoztak a kutatók. 
Erre még egyetemista korom-
ban, 1980-ban döbbentem rá. 

• Milyen kísérletekkel 
kezdett? 
- Először az bizonyosodott 

be, hogy a t e rmésze tben 
meglévő deutérium hiányára 
reagálnak a sejtek. Mivel min-
dig is a rákkutatás érdekelt , 
t e rmésze te sen meg n éz t em, 
milyen hatással van a csökken-
tett deu té r ium a dagana tos 
sejtekre. Laboratóriumi körül-
mények között végzett kísér-
letek igazolták, hogy a sejtosz-
tódás le lassul t . Ege rekbe 
ültetett emlőtumor vizsgálata 
volt a kö.vetkező lépés -
regressziót tapasztaltam. Több 
mint 200 állattal ismételtük 
meg a k í sé r le te t : a tumor 
mindegyik, egymástól függet-
len k ísér le tben k isebb lett , 
vagy bekövetkezett regresszió. 

• Mi történt azóta? 
- Folytatódtak az állatkí-

sérletek, a csökkentett deuté-
riumtartalmú víz a prosztata 
tumor ra l szemben is ha tá -
sosnak bizonyult. Mostanáig 
összesen 300 állaton végeztünk 
ismételten kísérleteket. Azután 
elkezdtük a szert embereknek 
is adni, rokonoknak, ismerő-
söknek. Húsz tonnányi csök-
kentett deutériumtartalmú vizet 
használtunk fel eddig: a rákbe-

tegség fajtájától, a stádiumától 
és még számos egyéb faktortól 
függően, de pozitív változást 
t apasz t a l tunk . Az ivókúrá t 
minden eseteben a szokásos 
orvosi kezelés mellett alkal-
maztuk. 

• Miért és hogyan gátol-
hatja, vagy állíthatja meg a 
természetesnél kevesebb 
deutériumtartalmú víz a 
daganatos sejtek osztó-
dását? 
- Egye lő re nem tud juk . 

„Csak" azt a feltevést sikerült 
t u d o m á n y o s a l aposságga l 
bizonyítani, hogy az élő sejtek 
osztódásának szabályozásában 
a deu t é r i umnak k i tün te te t t 
szerepe van. A természetesnél 
kisebb koncentrációjú deuté-
rium hatására a „normálisan" 
osz tódó sej tek osz tódása is 
c sökken , de ezek idővel 
adaptálódnak. A beteg, rákos 
se j t ek v iszont kép te lenek 
alkalmazkodni a csökkentett 
deutérium hatásához, osztó-
dásuk csökken, illetve megáll. 
Dr. Laskai Gábor szegedi 
b iof iz ikus növényi sej teken 
e lvégzet t kísér letei is azt a 
feltevést támasztják alá, hogy a 
növényi sejtek ugyanúgy rea-
gálnak a csökkentett deutéri-
umra , mint az ál lat i és az 
emberi sejtek. 

• Egy gazdasági társaság 
telefonszámán értem el; 
mióta nem dolgozik az 
Onkológiai Intézetben? 
- Négy éve, amióta a kuta-

tás mellett a szer menedzse-
lésével is f o g l a l k o z n o m -
kellene. Nem ehhez értek igazán. 

Sulyok ~ ~ 

Műhiba miatt 
pervesztes a kórház 
Császármetszés után a hasüregben 
lelejtettek egy törlőkendőt 

Két és f é lmi l l i ó fo r in t 
kártérítés megfizetésére ítélte a 
Komárom-Esztergom Megyei 
Bíróság az Esztergomi Vaszary 
Kolos Kórházat. A nem min-
dennapi pernek az volt az előz-
ménye, hogy az egészségügyi 
in t ézmény j o g e l ő d j é b e n , a 
városi kórházban 1981. ápri-
lisában, egy császármetszéses 
szü lése közben egy dorog i 
fiatalasszonyban „bent felej-
tettek" egy 30x30 centiméteres 
törlőkendőt. Erre azonban csak 
négy és fél hónap múlva jöttek 
rá, amikor is a fiatalasszony 
annyi ra rosszul lett , hogy 
betegsége megállapítása végett 
f e lny i to t t ák hasüregé t . A 
kendő bent f e l e j t é sé t , azaz 
ennek az augusztusi műtétnek 
az okát viszont nem közölték a 
fiatalasszonnyal. 

A tényről először jóval ké-
sőbb és csak egy kórházi el-
szólás után szerzett tudomást. 
Majd hosszas u tána já rássa l 
tudhatta meg hivatalosan, mi is 
történt vele. A fiatalasszony 
azért indított kártérítési pert a 
kórház ellen, mert a műhiba 
miatt életveszélybe került, a 
később jelentkező szövődmé-

nyek miat t egészsége meg-
romlott, majd válása után cson-
ka családban nevelte, illetve 
neveli hat gyermekét. 

Az igazságügyi orvosszak-
értő megerősítette a felperes 
véleményét, azaz azt, hogy a 
szövődményeket nagy való-
sz ínűségge l a b e n t f e l e j t e t t 
kendő váltotta ki később. Az 
alperes kórház képviselői azzal 
utasították ezt vissza, hogy az 
eml í t e t t műté t ide jén nem 
használták a kórházban a fenti 
méretű törlőkendőket. így az a 
hölgy korábbi két műtétének 
valamelyike alatt - amelyeket 
e g y é b k é n t más kó rházban 
végeztek - maradhatott bent az 
idegen test a hasüregében. A 
szakértő ezt azzal cáfolta, hogy 
ebben az e se tben a gyu l l a -
dásnak és a v é r m é r g e z é s r e 
u ta ló t üne t eknek ko rábban 
kellett volna jelentkezniük. A 
bíróság az igazságügyi orvos-
szakértői véleményt elfogadva 
hoz ta meg í té le té t , amely 
egyelőre még nem jogerős. 

Váróné Tomori Viola. (Fotó: Révész Róbert) 

bennünket, s verseket olvasott 
fel. Megkockáztatom, hogy a 
Bethlen-kör fiú tagjai közül 
talán ő méltányolta leginkább a 
ténykedésünket. írt is nekem 
egy g y ö n y ö r ű , kedves és 
szomorú tanító mesét. 

• Viola néni szerint mi volt 
ennek a mesének az 
apropója? 
- Miki tudta , hogy én az 

asszonyokkal ültem össze tápéi 
látogatásaim során, mivel az ő 
nye lvüke t i smer t em. A be-
szé lge tések alat t számta lan 
verset olvastam és mondtam el 
nekik. Úgy hiszem, ezért ír-
hatta nekem ezt a szép mesét. 

• Gondolom, fel is olvasta 
a fűzfa szomorú meséjét a 
tápéiaknak? 
- Természetesen. 
• Milyen embernek ismerte 
meg Radnóti Miklóst? 
- Miki rendkívül kedves, 

szelíd és jóságos ember volt. 
Csak a kézfogása volt kemény. 
Ez mindig meglepte az embert, 
amikor szelíden megfogta a 
feléje nyújtott kezet, s aztán 
hirtelen jól megszorította. Sző-
késbarna haja és nefclejcskék 
szeme ragyogott, ahogy fejét 

Szeged, 1934 - Mii Mer Miklós felvételén Radnóti Miklós 

Tomori Viola Radnóti Miklósról 

Egy mese születésének története 
Radnóti francia szakdolgozata - először nyomtatásban 

A Bethlen Gábor körből kinőtt Szegedi 
Fiatalok Művészeti Kollégiuma két Radnóti 
Miklós verses kötetet adott ki annak idején, a 
lábadozó szél (1933) és az Újhold (1935) cí-
műt . Lapunk ezt a hagyományt szere tné 
folytatni. Radnóti Miklós - aki 1930 és 1934 
között magyar nyelv és irodalom, illetve 
francia nyelv és irodalom szakos hallgató volt 
a szegedi Ferenc József Tudományegyetemen 
- 1934 írta meg „L'exotisme dans la poésie 
f r a n g a i s e d ' a p r é s - g u e r r e " c ímű francia 
szakdolgozatát. E tanulmánya - kis példány-
számban, francia nyelven. Lengyel András 
előszavával, a Délmagyarország Könyv- és 

Lapkiadó Kft. gondozásában - a karácsonyi 
ünnepekre jelenik meg először nyomtatásban. 
A k iadás t három dolog mot ivá l j a - í r ja 
beveze tő j ében Lengye l Andrá s . „Egy: 
hozzáférhetővé kívánunk tenni egy eddig 
ismeretlen, illetve csak részlegesen ismert 
szöveget a magyar irodalom kutatói számára, 
kettő: dokumentálni szeretnénk, hogy a 
magyar irodalom, s személy szerint Radnóti 
Miklós is folytatta a régi hagyományt, a 
magyar irodalom francia tájékozódását, 
három: némi figyelmet szeretnénk kelteni a 
magyar irodalom iránt - a francia irodalom 
kedvelői körében." 

egy kicsi t o lda l ra b i l l en tve 
nézett az emberre. 

• Viola néni is és Radnóti 
is a harmincas években 
húszegynéhány évesek 

voltak. Mint nő, hogyan 
látta az ifjú titánt? 
- Mikinek akkor már meg-

volt a Pesten élő nagy sze-
relme, későbbi felesége, Gyar-

mati Fanni. így aztán szó sem 
lehetett komolyabb f iú- lány 
viszonyról. Köztünk csak ba-
rátság alakult ki. Fannival való 
kapcsolatára je l lemző, hogy 

bár Mikinek néha kapupénzre 
sem vol tak f i l l é re i , a pest i 
interurbán te lefonok anyagi 
fedezetét mindig biztosította a 
szerény rokoni pénzből. 

• Volt-e élet, s ha igen, 
akkor milyen abban a Bo-
kor utcai albérletben, 
amelyben együtt lakott 
Radnóti Miklós - az azóta 
már világhírű fotóművésszé 
vált - Mülter Miklóssal? 
- Nekünk, Bethlen-körö-

seknek semmi kö/.ünk nem 
volt ahhoz az albérlethez. Ott 
soha nem gyűltünk úgy össze 
esténként, mint például Buday 
dolgozószobájában. A Bokor 
utcai l akáshoz semmi sem 
fűzött bennünket. 

• Mikor értesült Radnóti 
halálhíréről? 
- 1944 végén vagy ' 4 5 

elején. Erre azért nem emlék-
szem pontosan, mert abban az 
időben oly sok minden történt 
a c s a l á d o m m a l . Akkor már 
Erdélyben laktunk, az uram 
ka tona vol t , 1944 nyarán 
megszületett a második gyer-
mekem, s a másfél éves fiam-
mal és a pár hetes lányommal 
'44 őszén menekülnünk kellett, 
mert S z é k e l y u d v a r h e l y r e 
megjöt t a kiürí tési parancs . 
Először Pestre mentünk, majd 
onnan a szőnyegbombázások 
elől Pomá/.ra. Sokat beszél-
gettünk arról, hogy mitévők 
legyünk - Amerikába menjünk 
vagy máshová amikor egyik 
este felsóhajtott a kiságyában 
az éppen beszélni tanuló fiam, 
hogy „haza , h a z a " . Ez e l -
döntöt te a kérdést . 1945 ta-
vaszán v i s szamentünk Szé-
kelyudvarhelyre. Miklós halá-
lának rész le te i rő l Or tu tay 
Gyula számolt be valamikor a 
hatvanas évek végén, amikor 
először átjöhettem Magyaror-
szágra. 

Tomor i Viola 1988-ban 
végleg áttelepült az anyaor-
szágba . 1991 óta magya r 
állampolgár. 


